
 

 

 

Folketingets Sundheds- og Ældreudvalg har den 12. december 2019 stillet følgende 

spørgsmål nr. 359 (Alm. del) til sundheds- og ældreministeren, som hermed besvares 

endeligt.  

 

Spørgsmål nr. 359:  

” Vil ministeren i fortsættelse af samråd i Sundheds- og Ældreudvalget den 11. de-

cember 2019 oplyse antallet af sager de seneste 4 år, hvor Styrelsen for Patientsik-

kerhed har udtryk kritik ift. patientsikkerheden m.v. på bosteder?” 

 

Svar: 

Til brug for besvarelse af ovenstående har jeg modtaget følgende oplysninger fra Sty-

relsen for Patientsikkerhed:   

 

”Styrelse  har lagt til gru d, at det er a tallet af på ud til osteder for åre e 

2015-2019, der er anmodet om. 

 

Påbud på baggrund af tilsyn gået i 2015-2016 

Styrelsen skal hertil oplyse, at det risikobaserede, sundhedsfaglige organisatoriske 

tilsyn først trådte i kraft den 1. januar 2017. Styrelsen har ikke udstedt påbud 

til bosteder forud for denne dato. 

 

Påbud på baggrund af tilsyn gået i 2017 

Styrelsen har opgjort antallet af bosteder, der fik påbud på baggrund af tilsyn 

gået i 2017 til i alt 36 bosteder i erfaringsopsamlingen herfor. Erfaringsopsamlingen 

findes her: https://stps.dk/da/udgivelser/2018/bosteder-erfaringsopsamling- 

fra-det-risikobaserede-tilsyn-2017/~/media/ 

F808996C8964460386A022C574AD2786.ashx 

 

Erfaringsopsamlingen blev imidlertid udgivet på et tidspunkt, hvor tallet ikke 

var endeligt opgjort, da alle tilsyn ikke var afsluttet. Som det også fremgår af 

erfaringsopsamlingen, er tallet baseret på 132 ud af 136 gennemførte tilsyn. 

Styrelsen har ved fornyet gennemgang konstateret, at det endelige antal påbud 

til bosteder baseret på tilsyn gået i 2017 var 38. 

 

Påbud på baggrund af tilsyn gået i 2018 

Styrelsen har ikke anført det samlede antal påbud i erfaringsopsamlingen fra 

2018, men alene anført fordelingen mellem de enkelte kategorier. Det fremgår 

af erfaringsopsamlingen, at Styrelsen for Patientsikkerhed i 2018 gennemførte i 

alt 166 tilsyn med bosteder, heraf 100 planlagte tilsyn på bosteder udtrukket 

ved en stikprøve og 66 reaktive tilsyn. Reaktive tilsyn kan ske som opfølgning 

på tidligere tilsyn, hvor der er konstateret større eller kritiske problemer for patient-

sikkerheden.  
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Side 2 

Erfaringsopsamlingen findes her: https://stps.dk/da/udgivelser/2019/bosteder-erfa-

ringsopsamling-fra-det-sundhedsfaglige-tilsyn-2018/~/me-

dia/F1597F31ADDA46888084726938C62002.ashx 

 

Styrelsen skal i den forbindelse gøre opmærksom på, at det forhold, at et behand-

lingssted er indplaceret i kategorierne for større eller kritiske problemer 

ikke nødvendigvis er ensbetydende med, at der er udstedt et påbud til behandlings-

stedet, da stedet fx kan have rettet op på forholdene efter tilsynsbesøget, 

men inden endelig afgørelse er truffet. 

 

Styrelsen har foretaget en optælling af antal påbud til bosteder på baggrund af 

tilsyn gået i 2018 til brug for besvarelse af denne bestilling og har i den forbindelse 

konstateret, at der er udstedt i alt 37 påbud. 

 

Påbud på baggrund af tilsyn gået i 2019 

En foreløbig opgørelse viser, at der til og med 6. januar 2020 er udstedt i alt 43 

påbud på baggrund af tilsyn gået med bosteder i 2019. 

 

Styrelsen skal dog gøre opmærksom på, at antallet af påbud på baggrund af tilsyn 

gået i 2019 endnu ikke er endeligt opgjort. 

 

Styrelsen har på nuværende tidspunkt ikke opgjort antallet af tilsyn gået med 

bosteder i 2019, ligesom styrelsen skal gøre opmærksom på, at ikke alle tilsyn 

gået i 2019 er afsluttet på nuværende tidspunkt. 

 

Afsluttende bemærkninger 

Styrelsen har således pr. 6. januar 2020 udstedt i alt 118 påbud til bosteder på 

baggrund af tilsyn gået i årene 2017-2019. 

 

Styrelsen skal hertil gøre opmærksom på, at der er tale om antallet af sager, 

hvor der er udsendt afgørelse om påbud. En afgørelse om påbud kan indeholde 

påbudspunkter, ligesom et behandlingssted i nogle tilfælde får flere separate afgørel-

ser om påbud. 

 

Styrelsen skal videre gøre opmærksom på, at antallet af tilsyn med bosteder kan 

variere fra år til år, og at opgørelser over det samlede antal påbud derfor ikke i 

sig selv ka  tages so  udtryk for udvikli ge  i patie tsikkerhedsrisi i på o rådet.” 

 

Jeg henholder mig til ovenstående bidrag fra Styrelsen for Patientsikkerhed.  

 

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

 

 

 

Magnus Heunicke      /      Charlotte Beierholm Olsen 

 


